
HISTORISCH GENOOTSCHAP 'ROTERODAMUM'

OVERZICHT VAN DE WERKZAAMHEDEN IN 1994

Dit jaar lijkt de nieuwe invulling van de stad steeds meer zijn defi-
nitieve gestalte te krijgen. Vernieuwingen in het centrum en op de
Kop van Zuid doen de indruk ontstaan dat Rotterdam eindelijk
zijn nieuwe jas heeft aangetrokken, waarin delen van de oude zijn
verweven. Niet ongenoemd mag daarbij blijven de oplevering van
de herbouwde acht koopmanshuizen aan de Wijnhaven, die oor-
spronkelijk werden bedreigd door de bouw van de Willemsspoor-
tunnel. Dank zij initiatieven van onder meer het Ir. J. Trompfonds
en Stadsherstel Historisch Rotterdam NV kon hier een karakte-
ristiek deel van het oude Rotterdam worden behouden. De pan-
den, die tijdelijk werden afgebroken, zijn in al hun glorie herrezen
en gaan onderdeel vormen van het uitgaansgebied rond de Oude-
haven; ook het mariniersmuseum vindt hierin een onderdak. Op
deze wijze houdt men het verleden levend, ook voor toekomstige
generaties, zonder de moderne ontwikkelingen daarbij uit het oog
te verliezen. Het genootschap probeert dat ook voortdurend bij de
nieuwe bewoners van Rotterdam onder de aandacht te brengen.
Dat die inspanningen niet onbeloond blijven, blijkt uit de toename
van het ledenaantal, alhoewel 'de droom van Dutilh', de driedui-
zend leden, dit jaar nog niet werd verwezenlijkt. De verwachting
is echter dat dit in het wederopbouwjaar 1995 gestalte zal krijgen.
Verheugend is het daarbij te zien dat het genootschap zich ook in
leeftijdsopbouw verjongt, zodat de toekomst van Roterodamum
met vertrouwen kan worden tegemoet gezien.

De aktiviteiten van het genootschap vingen dit jaar aan op dinsdag
25 januari in het Oscar Auditorium met een lezing over 'De ge-
schiedschrijving van Rotterdam' door de gemeentearchivaris drs.
C.O.A. baron Schimmelpenninck van der Oije en dr. P.Th. van
de Laar, als onderzoeker in tijdelijke dienst verbonden aan de Ge-
meentelijke Archiefdienst Rotterdam voor de geschiedschrijving
van Rotterdam. In een boeiend betoog schetste de heer Schimmel-
penninck de oudere geschiedschrijving van de stad en lichtte het
raadsbesluit toe, waarin de gemeenteraad uitspreekt de geschied-
schrijving van Rotterdam te boek te laten stellen. De heer Van de
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Laar ging in op het project geschiedschrijving Rotterdam en
besteedde met name aandacht aan de vraag hoe de ontwikkeling
van Rotterdam vanaf 1400 tot heden op een samenhangende ma-
nier kan worden beschreven door hem en zijn mede-auteur dr. A.
van der Schoor. De lezing gaf aanleiding tot een boeiende discussie
met de in grote getale opgekomen leden.

Op donderdag 24 februari werden de leden van het genootschap
in het Oscar Auditorium onthaald op een lezing van de heer H.J.
Trap, burgemeester van Heerjansdam, over 'De Pilgrim Fathers,
stichters van Amerika'. In een zeer gedetailleerd betoog werd de
geschiedenis verhaald van de Pilgrim Fathers, die aan het eind van
de 16de en het begin van de 17de eeuw hun vaderland Engeland
hadden moeten ontvluchten, omdat zij zich niet konden verenigen
met de leer en de organisatie van de Church of England. Ze vlucht-
ten naar veiliger oorden, waaronder de Republiek der Zeven Ver-
enigde Nederlanden. In 1620 kwamen ze vanuit Leiden naar Delfs-
haven, van waaruit ze met het door hen gekochte schip Speedwell
naar Engeland en vandaar met het schip Mayflower naar Amerika
vertrokken. Daar kwamen zij in november van dat jaar aan. Men
kan de Pilgrim Fathers beschouwen als de Founding-fathers van
Amerika. Dit feit wordt in Amerika nog jaarlijks in november her-
dacht op Thanksgiving Day. In 1995 zal worden herdacht dat 375
jaar geleden de historische reis van de Pilgrim Fathers vanuit
Delfshaven naar Amerika plaatsvond.

Op dinsdag 15 maart hield mr. J.L. Heidring in het Oscar Audi-
torium een lezing over de 150-jarige (in feite 126-jarige) geschiede-
nis van de Nieuwe Rotterdamse Courant. De lezing werd on-
dersteund door de vertoning van een tweetal films. Gefascineerd
hoorden de in grote getale opgekomen leden een zeer indringend
verhaal over de vroegere geschiedenis van de NRC tot de uiteinde-
lijke fusie met het Algemeen Handelsblad in 1970. Met name de
liberale beginselen die de krant zowel op staatkundig als op econo-
misch gebied nastreefde en de onafhankelijke koers van de redac-
tie ten opzichte van directie en commissarissen, welke zelfs in 1907
statutair werd vastgelegd en voor die tijd een novum was, werden
gloedvol geschetst. Na de lezing volgde een interessante discussie.

De jaarvergadering werd op donderdag 28 april gehouden in het
Oscar Auditorium. Na de gebruikelijke agendapunten werd in de-
ze vergadering afscheid genomen van het bestuurslid mr. J.B. El-
vers, die als penningmeester gedurende vele jaren op gewetensvolle
wijze de financiën van het genootschap heeft beheerd. In zijn
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plaats werd benoemd de heer S.M.T. Schipper. Aansluitend aan
de jaarvergadering werd door ere-voorzitter mr. J. Dutilh voor de
eerste maal de mr. J. Dutilh-prijs uitgereikt aan de auteur van het
beste historische boek over Rotterdam. De eer viel te beurt aan dr.
A. van der Schoor voor zijn boek / /e/ OAz/staa/? va/7 c/e m/Yft/e/-

/?o//m/öm. /VeGferzeMfigsgesc/z/eüfem's m /ze/
VÖA? O?. 400 /o/ /400. Hij ontving naast een

geldbedrag van f. 5.000,- een penning ontworpen door de beeld-
houwer Willem Verbon. De tweede prijs (f. 3.000,-) ging naar drs.
L. de Klerk en H. Moscoviter voor hun boek £>z c/ar #/ voor c/e #r-
be/cfe/ïGfe £/#sse. 75 yYwir Ko/Ars/zw/svesY/Vzg /?o//m/#m. Dr. J.W.
van Borselen, auteur van het boek Sporen wi /?o//mfam. S/Wsge-
sc/z/eGfems rondom flfe /re/>z, ontving de derde prijs (f. 2.000,-). De-
ze onderscheiding, die éénmaal in de twee jaar wordt uitgereikt,
werd twee jaar geleden ingesteld bij het afscheid van mr. J. Dutilh
als voorzitter van Roterodamum. De avond werd besloten met het
vertonen van de film 'Rotterdamse aspecten, 1923-1953' van de
Rotterdamse amateur-filmer Ed Millecam. De film bevatte uitslui-
tend privé-opnamen die zelden of nooit vertoond zijn en waarin
Rotterdam en zijn bewoners centraal staan. De heer Millecam was
zelf aanwezig om iets te vertellen over het ontstaan van de film.

Donderdag 19 mei werd het genootschap op hoog niveau ont-
vangen bij het bezoek aan het gebouw Delftse Poort, hoofdkan-
toor van Nationale Nederlanden aan het Weena. Nadat de 300
deelnemers genoten hadden van het fascinerende uitzicht op de
stad vanaf een van de hoogste verdiepingen van het gebouw, vond
in een van de zalen de verwelkoming door de gastheren plaats. De
heer H. Rademakers vertelde het een en ander over de totstandko-
ming van het gebouw. Vervolgens werden er twee films vertoond.
Uit de grote opkomst bleek dat het nieuwe Rotterdam een grote
aantrekkingskracht op de leden blijft uitoefenen. Een lezing op
een dergelijke lokatie biedt een aantrekkelijke mogelijkheid om
eens op directe wijze met, in dit geval, een verzekeringsgebouw
kennis te maken. Er hadden zich voor dit bezoek veel meer leden
aangemeld dan er plaats was. Een aantal van hen moest helaas
worden teleurgesteld. Het bestuur hoopt dat er in de toekomst nog
eens een gelegenheid komt dat deze 'afgevallenen' in staat worden
gesteld het gebouw te bezoeken.

De jaarlijkse excursie voerde de leden op zaterdag 4 juni naar
Hoek van Holland. Nadat verzameld was bij het kantoor van de
Spido werd met de boot richting Hoek van Holland gevaren. Tij-
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dens de tocht gaf ir. J.W.C. Vader van het Ontwikkelingsbedrijf
Rotterdam een overzicht van de ontwikkeling van Hoek van Hol-
land tot een volwaardige badplaats. De journalist Leen van Ooijen
lichtte de historische achtergronden toe. In Hoek van Holland
werd van boord gegaan voor een bezoek aan het historische pant-
serfort. Vervolgens werd de terugreis aanvaard.

De Open Monumentendag, waarbij dit jaar in Rotterdam de in-
dustriële monumenten centraal stonden, vond plaats op zaterdag
10 september. Op die dag werd onder grote publieke belangstelling
en op feestelijke wijze het monumentenschildje door de voorzitter
van Roterodamum uitgereikt aan bestuur en directie van de Bouw-
vereniging Patrimonium voor de restauratie van het uit 1915 date-
rende Patrimonium's Hof in de wijk Bloemhof. Bijzondere aan-
dacht bij de renovatie van dit bouwblok werd besteed aan het zo-
veel mogelijk behouden van de oorspronkelijke architectuur, met
name de vele bouwkundige details aan de buitenkant van de wo-
ningen. Het aan Patrimonium uitgereikte schildje was het enige
dat werd toegekend op voordracht van de monumentencommissie.
Verder ging een drietal aanmoedigingsbrieven uit aan particulieren
voor de panden Zuidhoek 27 en 29, Lusthofstraat 80 en Slotlaan
29.

Dr. Rob Rentenaar hield op dinsdag 27 september in het Oscar
Auditorium voor het genootschap een lezing over 'Straatnamen in
Nederland, vroeger en nu'. In een helder betoog schetste de heer
Rentenaar de historische ontwikkeling bij de naamgeving van stra-
ten. Tevens belichtte hij de motieven voor naamgeving, waarbij
met name als belangrijkste motief geldt de relatie omdat die zowel
tot een persoon als een zaak in de straatnaam kan worden uitge-
drukt. Met de opkomst van de moderne woningbouw en de stads-
uitbreidingen kwamen nieuwe typen straatnamen op, waarbij aan-
vankelijk vooral het benoemen naar beroemde personen een grote
rol ging spelen. Ook vindt er groepsgewijze naamgeving plaats,
waarbij de toevoegingen 'straat' en 'laan' hun functie verloren bij
namen als 'kruid' en 'mos'.

Op donderdag 27 oktober kwam het genootschap in grote getale
bijeen in het Oscar Auditorium voor de lezing over 'Monumenten-
beleid in Rotterdam' door ir. M.C. Bulthuis en drs. F.H.J. Alten-
burg, respectievelijk hoofd en architectuurhistoricus van het Ge-
meentelijk Bureau Monumenten. Reeds tijdens de jaarvergadering
was gebleken dat het monumentenbeleid in Rotterdam door een
flink aantal leden kritisch wordt gevolgd. De avond leverde dan
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ook een boeiende discussie op over de betekenis van en de zorg
voor monumenten in Rotterdam. Daarbij kwam mede ter sprake
het in het kader van Open Monumentendag verschenen boek over
deze materie onder de titel A^wetefore sc/joofl/ze/V/ van de hand van
Herman Moscoviter, waarin met name de gespannen relatie aan de
orde wordt gesteld die Rotterdam heeft met de zorg voor het archi-
tectuurhistorische erfgoed. In 1990 werd bij het aantreden van het
nieuwe college van Burgemeester en Wethouders het monumen-
tenbeleid al benoemd tot zogenaamde 'collegeprioriteit'. Ook voor
de bestuursperiode 1994-1998 lijkt het college aan het monumen-
tenbeleid een hoge prioriteit toe te kennen. Aangegeven werd dat
alleen een gezamenlijke inspanning van overheid en particulier ini-
tiatief de juiste voorwaarden kan scheppen voor een effectief Rot-
terdams monumentenbeleid. Voorts werd stilgestaan bij de ko-
mende jaren, waarvoor een omvangrijk programma gereed ligt tot
behoud en herstel van historische waarden. Daarbij wordt vooral
aandacht besteed aan de monumentale gebouwen op de Kop van
Zuid en het toekomstig stedelijk ontwikkelingsgebied Delfshaven
Buitendijks/Jobshaven/Schiehaven en de restauratie van het Ma-
thenesserplein alsmede architectuur en stedebouw uit de periode
van de wederopbouw met name in de binnenstad en het havenge-
bied.

Op dinsdag 29 november hield mr. F.J.M. Nivard in het Oscar
Auditorium een lezing over de geschiedenis van de Rotterdamse
Spaarbank. Boeiend schetste de heer Nivard de ontwikkeling van
de Spaarbank vanaf de opening in 1818 met haar eerste kantoor
aan de Botersloot tot aan de huidige tijd, waarin de Spaarbank uit-
groeide tot VSB en de voor oude Rotterdammers zo vertrouwde
Botersloot inruilde voor het Weena.

Op woensdag 21 december gaf ir. C.F.A. Knol in het Oscar
Auditorium een vervolg op zijn lezing over 'kerken in Rotterdam',
die twee jaar geleden in het Gemeentearchief werd gehouden. Na
de vorige lezing zijn zoveel positieve reacties ontvangen dat de
spreker opnieuw werd uitgenodigd. Zijn tweede lezing was een
boeiend verhaal over de Wijnhavense kerk en de Steigerse kerk.
De heer Knol belichtte de gebouwen, de mensen en hun 'gemeen-
schap-zijn' in de stad Rotterdam.

Het bestuur vergaderde dit jaar wederom vijf maal. In de jaarver-
gadering trad, zoals reeds vermeld, de heer Elvers af en kwam als
zijn opvolger de heer Schipper het bestuur versterken. Het bestuur
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bleef uit twaalf leden bestaan.
De Aro/7/eA: verscheen zes maal en werd dit jaar wederom op uit-

stekende en inspirerende wijze verzorgd door jhr. J.W.R. Bod-
daert. Het /?o//e/Yfa/??5 /tfürr&oeAye verscheen eind 1994. Tijdens
een bijeenkomst in Museum Boymans-van Beuningen op maandag
19 december werd het officieel gepresenteerd.

Aan de Rotterdamse Dag op zondag 20 november in het Groot-
handelsgebouw nam het genootschap actief deel. Deze deelname
leverde veel nieuwe leden op; tevens werden er verschillende door
de Stichting Historische Publicaties Roterodamum uitgegeven
boeken verkocht.

Het genootschap telde per 1 januari 1994 2852 leden. In de loop
van het jaar nam het ledenaantal toe. Per 1 januari 1995 bedroeg
het aantal 2968.

Gedurende het jaar 1994 zijn onder auspiciën van de Stichting
Historische Publicaties Roterodamum de volgende delen versche-
nen:
In de Grote Reeks:
nr. 52. Bram Oosterwijk, £>ezee was o/zs/w/m/g... F/Y7grae/7/e/7 w/7
öfe /z/s/one va/z cfe ATo/7//7/:///A:e Z«/^-//o//tf/7Gfcc/ze Maatec/
/teöW/Vig va/? Sc/z//?0/"e«/:e///7ge/7 7 £24-/997.
In de Kleine Reeks:
nr. 46. Jan Oudenaarden, De Z)/s/7/7ee/*/:e/e/, tfe WO/CT op
cfefl/zoo/tf. Over £>e//s/z#ve/7 e/7 z///7 /??o/e/75.
nr. 47. M.J. van Lieburg en R.B.M. Rigter, K/er eewwe/7 oog/7ee/-
A:w/7öfe i/i /?0tte/-cfa/?7 (1993).
In 1994 werden de grote en kleine reeks samengevoegd en genum-
merd vanaf nr. 100. Sindsdien zijn verschenen:
nr. 100. A.A. Arkenbout, Fra/7/: va/7 Ztorse/e/? ccr. 7400-/470. / /e/
öfage/(//:s /eve/7 o/? z(//i /zove/7 //? Zee/tf/ztf e/7 /*e/ Mtfös/?7o/7£7ge&/e£/.
nr. 101. T. Jumelet-van Doeveren, £e/7e //ï/vg/zrtg voor gro/7d//g e/2

750 yöro/' M«z/e£sc/7o/e/7 in

nr. 102. L.L. von Munching, £>e ge5c/7/e^e/7/5 VÖ/7
Ne^er/ö/76/5 owds/e 5/oomv^ö/-/////7, 7550-7
Diverse publicaties zijn in voorbereiding.

120



De molen 'De Distilleerketel' draait, maalt en floreert. De omzet
lijkt zich, na een hopelijk tijdelijke inzinking, weer in opgaande
lijn te ontwikkelen, mede dank zij de onvermoeibare acquisitie
door de voorzitter. De bijdragen van de sponsors betekenen daar-
naast een welkome aanvulling op de inkomsten van de molen. Via
aanverwante bedrijfstakken en organisaties wordt aan de vergro-
ting van de naams- en producentenbekendheid gewerkt.

De winkel heeft sedert de laatste verslaglegging een andere win-
kelier. De voor het komende lente- en zomerseizoen te verwachten
toename van bezoekers zal tot gevolg hebben dat de winkel vaker
geopend zal zijn.

De belangrijkste verandering voor de molen was de wisseling in
het molenaarschap. Na een periode die voor de eerste draai-jaren
van de molen van groot belang is geweest, heeft molenaar M. Hu-
nink afscheid genomen. In de heer P.R. Klungel heeft het bestuur
een voortreffelijk opvolger gevonden.

MR. M.G. VAN RAVESTEYN,
secretaris.
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